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دستکاری در بورس
دژپسند می گوید دولت هیچ دخالتی در بورس ندارد و اینکه گفته شود دولت در این 
بازار دستکاری می کند حرف درستی نیست. فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی ، در 
پاسخ به انتقاد برخی کارشناسان بازار سرمایه نسبت به عملکرد دولت در بورس و اینکه گفته 
می شود دولت بعضاً در این بازار دست کاری می کند، گفت: این حرف، حرف درستی نیست، 
دولــت هیچ نفعی از بورس برای خود نمی برد. وی افزود: نفع دولت در بورس، ثبات بازار 
سرمایه، افزایش قدرت تأمین مالی برای بنگاه ها و افزایش محیط امن برای هدایت سپرده های 
خرد به بازار سرمایه است. وزیر اقتصاد تصریح کرد: دولت اصلًا نیاز به دستکاری در بورس 

ندارد و این دست اظهارات بیشتر برای تحت تأثیر قرار دادن سرمایه گذاران بورس است.

اخبار ویژه ...

ســرویس سیاسی- در همین زمینه، 
در گفت وگویــی با عباســعلی کدخدایی، 
ســخنگوی شــورای نگهبان به بررســی 
موضوعاتی همچون اصلاح قانون انتخابات 
و ابهامات بررســی صلاحیــت کاندیداها، 
نحوه تعامل شورا و مجلس، عملکرد احزاب 
در انتخابات و دیگر مسائل پرداخته  شده  که 

در ادامه آن را می خوانید.
*** انتخابــات دوره یازدهم 
مجلــس یکــی از پــر بحث تریــن 
موضوعات مربوط به شــورا بوده 
و بازخورد زیادی در جامعه داشــت؛ 
موافق این مسئله هستید؟ منشأ این 

حساسیت به کجا برمی گردد؟
البته ما قبلًا دوره های حســاس تری 
هــم داشــته ایم، مثلًا مجلــس هفتم وقتی 
می خواست تشکیل شــود چنین مباحثی 
مطرح بود. از این مســائل کم وبیش داشتیم 
و این نبوده که با آن ناآشنا باشیم؛ اما نکته ای 
که در حوزه انتخابات به خصوص انتخابات 
مجلس یازدهم شاهد بودیم، ضعف قوانین 
انتخاباتی اســت که البته مــا پیش از آن هم 
از مجلس دهم درخواســت کردیم قوانین 
انتخاباتی را اصلاح کنند. مجلس دهم گرچه 
اصلاحاتــی انجام داد امــا این اصلاحات 
برخــلاف نظرات شــورای نگهبان بود که 
طبیعتاً با مخالفت شــورا هم مواجه شــد و 
درنهایت به جمع بندی نرسید؛ بدین ترتیب 
قانون انتخابات همچنان به صورت مصوبه و 
بدون تغییــر باقی ماند و در ادامه، انتخابات 
مجلس یازدهــم نیز با همان قوانین و روال 
قبلی برگزار شد. معتقدم مجلس و نمایندگان 
باید دارای نگاه ملی باشند. این موضوع بسیار 
مهم اســت، زیرا اگر در تصویب مصوبه ای 
نگاه منطقه ای و شخصی حاکم باشد، مصوبه 
دوام نمی آورد و حلال مشــکلات نخواهد 
بــود؛ اما اگر نگاه ملی و توجه به منافع کلان 
نظام و مردم مدنظر باشــد قطعاً مشکلات 
زیادی را رفع می کند. به طور مثال، مصوبه ای 
دربــاره مناطق آزاد داریم که دولت، آن را در 
قالــب لایحه به مجلس دهــم ارائه داد و بر 
اســاس تصویب مجلس حدود ۸۰ منطقه 

ویژه در کشور اضافه شد. 
تصویب این موضوع در حالی است که 
در حــال حاضر مناطق آزاد و ویژه ای داریم 
که اســتفاده کاملی از ظرفیتشان نمی شود و 
سامان مشــخصی ندارند و با این وضعیت 
ممکن است تبدیل به محلی برای رانت های 
نامشــروع شــوند؛ بنابراین زمانی که نگاه 
نمایندگان، ملی نباشد مجلس، لایحه ارسالی 
دولت را تصویب می کند و طبق آن ۸۰ منطقه 

به مناطق ویژه اضافه می شود.
*** در نشســت خبری اخیر 
خود در بخشی از اظهاراتتان عنوان 
کردید توصیــه می کنیم آن هایی که 
رد صلاحیــت شــده اند دیگر برای 
دور بعــدی انتخابات ثبت نام نکنند. 
این موضوع بازتاب زیادی داشــت 
و بســیاری از افــراد و گروه ها آن را 
خطاب شــورا به خــود تلقی کردند؛ 

منظورتان از آن جمله چه بود؟
خبرنگاری در نشست سؤال کرد شما 
در ادوار گذشته گفته اید برخی افراد به خاطر 
رعایت حرمتشان ثبت نام نکنند یا انصراف 
بدهند، آیا شــما الان ایــن کار را می کنید یا 
خیر؟ پاســخ ما به خبرنگار این بود که الان 
موسم انتخابات نیســت و چون انتخابات 
شــروع نشــده، وظیفه ای نداریم. از سوی 
دیگر، در شورا می گویند معمولاً کسانی که 
رد صلاحیت می شوند اصطلاحاً استصحاب 
یا اعتبار حالت ســابق است که همچنان رد 
صلاحیــت بمانند مگر اینکه خلاف آن امر 
ثابت شود. به هرحال در نشست تأکید کردم 
این گفته نظر شخصی بنده و آن هم به صورت 
توصیه است. پیش از آن هم گفتم هر کسی 
می تواند برای انتخابات ثبت نام کند؛ نمی دانم 
چرا هیچ کس جمله قبلی را نخوانده است. 

ما نگفتیم ثبت نام نکنید یا ثبت نامتان 
خلاف قانون است؛ در خبرها دیدم برخی از 
آقایان که عنوان حقوقدان و استاد دانشگاه هم 
دارند، متأسفانه از روی مجادله عنوان کردند 
این اظهارنظر خلاف حقوق و قوانین است؛ 
درحالی که گفتیم افراد می توانند طبق قانون 
ثبت نــام کنند ما هم بررســی ها را خواهیم 
داشــت و ابایی هم از این نداریم که پس از 
بررسی ها بگوییم صلاحیتشان تأیید نشد، اما 
توصیه می کنیم کســی که دو سه بار آمده و 
تأیید نشده، دیگر خودش و ما را به زحمت 

نیندازد. بــرای انتخابات مجلس حدود ۱۶ 
هزار نفر ثبت نام کردند و شــورای نگهبان 
چاره ای ندارد که همه این موارد را بررســی 
و افراد فاقد صلاحیت را رد کند. افرادی که 
چنین جنجال هایی به راه می اندازند اهداف 
دیگــری دارند و اصلًا بحثشــان اظهارنظر 
من نیســت، چون از موضع بنده آگاه اند اما 

خواستند فضاسازی کنند.
*** برخــی افــراد مطرح این 
جمله شما را به خط  و نشان شورای 
نگهبان به خود تعبیر کردند و گفتند 
شورا نمی تواند برای ما تعیین تکلیف 
کند؛ حال این سؤال را مطرح می کنند 
که آیا شــورای نگهبان آن ها را از حق 

اجتماعی منع می کند یا خیر؟
من خودم در آن نشست عنوان کردم که 
طبق قانون، افراد رد صلاحیت شده می توانند 
در انتخابــات ثبت نام کنند؛ چرا آن بخش از 
اظهاراتــم را نادیده گرفتند؟ از طرفی هم آن 
جمله به صورت توصیه بــود. وقتی فردی 
توصیــه ای را انجام می دهد قاعدتاً الزام آور 

نیست.
*** آیا می توان گفت بخشــی 
از هزینه ای که شورای نگهبان در رد 
صلاحیت برخــی از افراد و اعضای 
جریان های مختلف کشــور متحمل 
می شــود و به آن انتقادهای زیادی 
مطرح اســت، به اقدامات گروه های 
سیاســی و خالی بودن دستشان از 
معرفی افراد اصلح یا با سابقه خوب 
مرتبط اســت؟ آیا احزاب در معرفی 
گزینه های اصلح و در راســتای کم 
کردن زحمت شــورای نگهبان از بعد 

نظارتی عملکرد مناسبی داشته اند؟
متأســفانه ما در کشــور احزاب مؤثر 
و احزابــی که از جهت فنــی واقعاً فعالیت 
حزبی و تشــکیلاتی انجــام دهند، نداریم. 
بلکه گروه های سیاســی داریم که بیشتر به 
قبیله گرایی می مانند تا احزاب. در زمان های 
مختلف، گروهی به مناســبت تشکیل یک 
دولت یا شــغل گرد هم می آیند که هر روز 
فراز و فرودهایی دارند و در این مســیر نیز 
گاهی رویکرد و اقدام های اعضای خودشان 
را هــم قبول ندارند؛ بنابرایــن اگر احزاب 
مؤثری باشند خودشان تشخیص می دهند 
فــردی که در انتخابات یک یا دو دوره آمده 
و رأی نیاورده دیگر ثبت نام نکند بهتر است. 
اگر انتخابات پیش روی آمریکا را مشــاهده 
کنید، می بینید احزاب، برخی افراد وابســته 
بــه خود را بــرای ورود به عرصه انتخابات 
تأیید نکردند چون شــانس پیروزی آن ها را 
پایین دیدند. این یک رویه منطقی اســت، 
احزاب خودشان می توانند جلو بروز چنین 
مســائلی را بگیرند و دیگر نیازی به توصیه 
کدخدایی و امثال وی نباشد. وقتی ۱۶ هزار 
نفر در انتخابات مجلس ثبت نام می کنند آیا 
حقوق مردم ادا می شود؟ به نظرم این حجم 
از ثبت نــام مصداق نقض حقوق مردم بود، 
چون وقت شورای نگهبان را بیهوده گرفتند. 
ما به جای اینکه دقت بیشتری برای بررسی 
پرونده های مؤثر داشته باشیم وقت محدودی 
گذاشــتیم. اگر قرار به  حق الناس باشد اینجا 
حق الناس است. وقتی هزار و ۲۰۰ نفر برای 
انتخابات ریاست جمهوری ثبت نام می کنند، 
ناچاریم وقتمان را تقســیم کنیم. به همین 
دلیل می گوییم کمتر ثبت نام کنند تا بررسی 
صلاحیت ها دقیق تر باشــد. حالا که قانون، 
افراد را از ثبت نــام در انتخابات منع نکرده 
لااقل خودشــان حرمت قانون را نگه دارند 
و کمتر ثبت نام کنند تا دست شورای نگهبان 
برای بررســی بهتر باز باشد و این درواقع به 
نفع مردم و ثبت نام کنندگان است. اقدام های 
گروه های سیاســی در حــوزه انتخابات را 
عملکــرد موفقی ندیدم، گرچه تلاش هایی 
صورت گرفته اما کار حزبی به مفهوم واقعی 
حتی از سوی احزاب شناسنامه دار مشاهده 

نکردم.
خصــوص  همیــن  در   ***
اصلاح طلبــان گفتنــد اگــر راهبرد 
شــورای نگهبان به نوعی سیاست 
انبســاطی باشــد افراد بیشتری به 
عرصه رقابت می آینــد و درنتیجه 
انتخابــات  در  میــزان مشــارکت 
افزایش می یابد، ایــن موضع گیری 
نشــان می دهد عــده ای موضوع رد 
صلاحیت ها را به نوعی راهبرد ثابت 
شورای نگهبان می دانند. نظرتان در 

این زمینه چیست؟

راهبرد شورای نگهبان راهبرد قانونی 
اســت، ما نه بــا انبســاط کاری داریم نه با 
انقباض و این ها اصطلاحات سیاسی است 
که سیاسیون به کار می برند. شورای نگهبان 
برای بررســی صلاحیت ها ملاک و معیار 
قانونــی دارد؛ هرچند ملاک هــا باید تبیین 
بیشتری شود. شورا بر اساس همین معیارها 
نظر می دهــد و کاری به این ندارد که فلان 
گروه سیاسی اعلام می کند اگر این مقدار از 
کاندیداهای ما تأیید شود به انتخابات ورود 
می کنیم. شــورای نگهبان که حزب سیاسی 
نیســت، ما قانــون و مقررات مشــخصی 
دراین باره داریم و وضعیت پرونده افراد را با 
آن تطبیق می دهیم. انبساط و انقباض شورای 
نگهبان در چارچوب قانون انتخابات تعریف 
می شود. اگر این قانون انبساط است، از آن، 
همان انبساط را متوجه می شوند و اگر این را 

انقباض می دانند پس انقباضی است.
*** اصلاح قانــون انتخابات 
چــه تأثیــری در کاهش میــزان رد 

صلاحیت ها دارد؟
تأثیــر آن زیاد اســت و اصلاح قانون 
انتخابات اگر بتوانــد زمان بندی، موضوع 
تبلیغــات و نیز مصادیــق رد صلاحیت را 
تبییــن و کمی تر کند قطعــاً در کاهش رد 
صلاحیت ها مؤثر اســت. مجلس دهم که 
در خصوص اصلاح قانون انتخابات کاری 
انجام نداد، امیدواریم مجلس یازدهم بتواند 
این خدمت را در راســتای نفع مردم و منافع 

ملی انجام دهد.
سوال: در جریان اصلاح قانون 
انتخابــات، آیا در زمینــه اختیارات 
و قدرت شــورا در حوزه بررســی 
صلاحیــت افراد تغییــری صورت 

می گیرد؟
در میــزان یا حدود اختیارات شــورا 
در ایــن زمینه تغییــری رخ نخواهد داد اما 
آنچه ما الان با آن مواجهیم، شــفاف تر شدن 
قانون انتخابات است؛ بنابراین اعلام کردیم 
معیارهای بررسی صلاحیت ها را کمیّ کنند؛ 
زیرا این معیارها، معیارهای کلی اســت که 
برخی اعتراض ها در این باره صحیح اســت 
و بر اســاس آن ممکن است برداشت های 
متفاوتی از معیارها صورت گیرد. ما معتقدیم 
معیارها هرچه جزئی، کمی و عینی تر شــود 
هم تکلیف ما و هم ابهامات ثبت نام کنندگان 
مشخص می شــود و افراد راحت تر متوجه 
خواهند شد که به چه دلایلی رد صلاحیت 

شده اند.
*** با توجــه به اینکه اصلاح 
قانــون انتخابــات در کمیســیون 
شــوراهای مجلــس بــه صورت 
مرحلــه ای پیــش مــی رود، برخی 
نمایندگان معتقدنــد اصلاح قانون 
تــا ۱۴۰۰ کامل نخواهد شــد. آخرین 
وضعیــت آن بــه کجــا رســیده و 

پیش بینی شما دراین باره چیست؟
اعضای شورای نگهبان پیگیر موضوع 
هســتند و تلاش دارند اصــلاح قانون را تا 
انتخابات ۱۴۰۰ برســانند و نهایی کنند، اما 
اینکه اصلاح قانون در مجلس با چه موانعی 
مواجه شــود از عهده ما خارج است. گرچه 
ما مرتب با نمایندگان و کمیسیون مربوطه در 
ارتباطیم اما اینکه چه زمانی تصویب شــود 

قابل پیش بینی نیست.
*** مجلــس دهــم در حوزه 
شــفافیت مالی کاندیداها مصوبه ای 
را در دقیقــه ۹۰ تصویــب کــرد تا 
در ایــن زمینه یک اقــدام حداقلی را 
داشته باشد. آیا در همین خصوص، 
بررسی بیشتر و تصویب مصوبه ای 

کارآمدتر در دستور کار قرار دارد؟
نه موضوعی مطرح نیست، همان طور 
کــه گفتید ایــن مصوبه هــم در آخر عمر 
مجلس دهم و به صورت عجله ای از سوی 
نمایندگان تصویب شد که چندان هم مؤثر 
نیســت. بر اســاس این مصوبه، معیارهای 
حداقلی ارائه شــده است. گرچه از وزارت 
کشــور گزارشی نگرفته ام تا ببینم چه میزان 
از مصوبه رسیدگی و اجراشده و نتایج آنچه 
بوده است؛ اما قطعاً بحث منابع مالی افرادی 
که به عرصه انتخاباتی می آیند بســیار مهم 

است و باید کنترل هایی درزمینه آن باشد.
*** اگر در مقام منتقد از شورای 
نگهبــان و عملکرد آن برمی آمدید، به 
نظرتان مهم ترین کمبودها و خلأهایی 
که در حیطه کاری، ساختار یا وظایف 

شورا دیده می شود، چیست؟
بخشی از مشــکلات شورا به قوانین 
برمی گــردد و قوانین ما در حوزه انتخابات، 
قوانیــن حداقلــی و مربوط بــه دهه ۶۰ و 
شــرایط آن دوره اســت که این موارد باید 
اصلاح شــود. شــورای نگهبان گرچه در 
گذشــته در بحث اطلاع رسانی کمبودهایی 
داشــته اما عملکردش در این زمینه بســیار 
بهتر شــده است. درگذشته، شورا در حوزه 
اطلاع رســانی اخبار مربوط به خود همراه با 
جامعه گام برنداشــته که آن هم به این دلیل 
اســت برخی اعضای شــورا می گویند ما 
تکلیف شــرعی و قانونی داریم و تکلیفمان 
را انجام می دهیم و ممکن اســت عده ای با 
آن مخالف یا موافق باشــند و لزومی ندارد 
به توجیه بپردازیم؛ اما در ســال های اخیر، 

این مشــکل با فعالیت بیشتر بخش روابط 
عمومی و اطلاع رســانی شورا در حال رفع 
است. درگذشــته در حوزه انتشار به موقع 
نظرات شــورای نگهبان و شاید مذاکرات 
آن، ایرادهایی دیده می شــده که مذاکرات 
به صورت سیستماتیک و منظم منتشر نشده 
اســت. به نظرم انتشار مذاکرات یا دلایل رد 
یک مصوبه می توانســته به پذیرش نظرات 
شورای نگهبان در بین مردم و اقشار مختلف 
کمــک زیادی کند. البته این موضوع هم در 
حال اجرا و پژوهشکده شورا در حال انتشار 
مذاکرات اســت و همچنین بخش نظرات 
استدلالی نیز منتشر می شود. این کار گرچه 
زمانبر اســت اما روند اجرای آن شــروع و 
بخش هایی هم منتشرشده که ان شاءالله تداوم 
خواهد داشت. به هر حال تمامی این مسائل 
تحت موضوع قانون گذاری است که حوزه 
قانون گــذاری چندان در حیطه اختیارات ما 
نیســت و باید دولت و مجلس در این زمینه 
طرح و لایحــه ارائه بدهند، به طوری که ما 
حتی نمی توانیم نســبت به امور مربوط به 

شورا طرحی را پیشنهاد دهیم.
*** بسیاری معتقدند شورای 
نگهبان فرد محور است و دبیر شورا 
به نوعی خط مشــی کلی آن را تعیین 
می کند و دیدگاه ها و شخص آیت الله 
جنتــی به نوعی شــورای نگهبان و 
ســاختارش را تحت تأثیر قرار داده 

است، نظرتان دراین باره چیست؟
من چنین تصوری ندارم، به خصوص 
در ۲۰ سال گذشته گرچه ایشان همیشه دبیر 
شــورا بودند اما این گونه نیست که نظرشان 
بر نظر دیگران برتری داشــته باشــد. وقتی 
در جلســات شورا شــرکت می کنیم همه 
به اندازه هم حق اعتــراض و انتقاد دارند و 
دبیــر هم همانند بقیه افراد اســت؛ بنابراین 
چنین موضوعی به مفهوم این نیست که دبیر 
می تواند یا خواســته باشد نظرات خود را به 
دیگران تحمیل کند بلکه همه نظرات آزادانه 

بیان و جمع بندی می شود.
*** ملاک شورای نگهبان برای 
تأییــد افراد پس از مذاکــره با آن ها 
چیست؟ به خصوص که در انتخابات 
مجلس نیز شاهد بودیم برخی افراد 
پس از حضور در شــورا و مذاکره با 
اعضای آن دوباره تأیید شدند. آیا از 
افراد تعهد کتبی یا اقراری برای عدم 
تکرار برخی حاشیه های قبلی گرفته 

می شود؟
نیازی به تعهد دادن نیست. بدین صورت 
که این افراد یا اسناد مثبته و اثرگذاری را برای 
تأیید صلاحیت خودشــان آورده و اعضای 
شورا نیز آن دلایل را قبول کرده اند یا نسبت 
به اسناد قبلی رد صلاحیتشان جرح واردشده 
که دوباره اعضای شورا پذیرفته اند که سند، 
سند مجعولی اســت یا مشکلاتی دارد. در 
این گونه موارد، نظر شــورای نگهبان همان 
موقع اصلاح می شــود و نیــازی به مراحل 
بعدی نیست. وقتی که نظر اصلاح می شود 
در واقع اصلاحیه نظر شورای نگهبان است 
و برداشــتی که در ســؤال مطرح شد عملًا 

وجود ندارد.
*** نظرتان دربــاره عملکرد 
رســانه ها در بازتاب اخبار شورای 
نگهبــان و اینکــه گاهــی اوقــات 
انعکاس برخی اخبــار موجب ایجاد 
حاشیه هایی برای شــورا می شود، 

چیست؟
رسانه های ما گاهی اسپانسرهایی دارند 
کــه ناچارند در چارچوبی که آن اسپانســر 
تعریف کرده عمل کنند. از این جهت فرقی 
ندارد رسانه ها چه رویکردی دارند، انتظار ما 
این است رسانه ها منصف بوده و سوگیری 
بی دلیلی نداشته باشند. از سوی دیگر، اخبار 
را دقیق بگیرند و منتشر کنند. مثلًا به تازگی 
در یکــی از روزنامه ها خبری درباره گزینه 
ریاست دیوان محاسبات منتشر شد که بنده 
و برخی افراد دیگر نامزد دیوان محاســبات 
هستیم، درحالی که من حتی خبر نداشتم و 
چنیــن موضوعی مطرح نبود. گاهی اوقات 
چنین خبرهای دروغی مخاطب را به اشتباه 
می اندازد گرچه ما چنین موضوعاتی را حمل 
بــر این می کنیم که با هدف خاصی صورت 
نگرفته و تنها یک اشتباه بوده، اما همین موارد 

حاشیه هایی را داشته است.
*** آیــا موضوعــی بوده که 
دربــاره آن اظهارنظر کرده باشــید 
و پــس از دیــدن بازخوردهــا در 
فضای مجــازی و خواندن واکنش ها 
نســبت به ابراز نظرتان، درباره آن 
پشیمان شــده باشید یا فکر کنید که 
می توانستید نظر کامل تری را مطرح 

کنید؟
معمــولاً این گونه اســت که من نه از 
قبل می پرسم خبرنگار چه سؤالی دارد و نه 
حتی پس از اینکه مصاحبه صورت گرفت 
در محتــوای آن دخل و تصرفی انجام دهم. 
وقتــی فردی حرف خــود را می زند دیگر 
اعلام کرده و منتشــر شــده است، بنابراین 
ســعی می کنم اظهارنظرم به گونه ای نباشد 
که موجب پشــیمانی یا تغییر در نظر گردد 
و به  طورکلی از اظهاراتی که تاکنون داشته ام 

پشیمان نیستم.

مردم دنبال یک نامزد توانا 
در اقتصاد هستند

اصولگرایان توهم موثر بودن دارند 

ســرویس سیاســی-  یک فعال 
سیاســی گفت: گفتمان غالب بر انتخابات 
۱۴۰۰ کاملا متفاوت با حوزه کاری اوست، 
مردم قطعا به سراغ یک نامزد توانا در حوزه 
اقتصادی خواهنــد رفت. به عبارت دیگر 
کاریزمای ظریف نمی تواند ناتوانایی او را 

در حوزه اقتصادی پوشش دهد
تا ثبت نام نامزدهای انتخابات ریاست 
جمهوری زمان زیادی نمانده است؛ اصلاح 
طلبان گرچه ســاکت و بی صدا هستند اما 
گویا می خواهند بــا کاندیدای حداکثری 
و خیلی پــر زور وارد صحنه رقابت ۱۴۰۰ 
شــوند. اخبار حکایــت از آن می کند که 
محمدجواد ظریف گزینه اصلی آنهاست 

و سایر اسامی بیشتر جنبه جنگ روانی دارد تا ذهن رقیب مشغول کند.
حســن بیادی درباره حمایت اصلاح طلبان از محمدجواد ظریف در انتخابات ریاست 
جمهوری سال ۱۴۰۰ گفت: فضای کنونی کشور پذیرای صحبت های انتخاباتی و حقه های 
سیاسی نیست. مردم بیشتر دغدغه نان و اشتغال دارند تا آنکه بررسی کنند چه کسی می خواهد 
برای انتخابات سال آینده نامزد شود. وی با نامساعد خواندن اوضاع نابسامانی در اقتصاد کشور 
افزود: دولت از طرفی پولی برای اداره خود و کشور ندارد و از طرفی تدبیری هم برای مشارکت 
حقیقی مردم در کمک به دولت را ندارد و تا میتواند از طریق ناصواب بازار ارز، طلا، خودرو 
و حتی بازار بورس بدون اطلاع مردم دســت در جیب آنان کرده کرده و کســب درآمد می کند 
تا این ماه را به ماه دیگر برســاند. گرچه دولتی ها خیلی مردم را تشــویق می کنند تا پول های 
شان را در بازار سرمایه بیاورند اما بیشتر نوعی گول زدن و حقه ناصواب است تا خیرخواهی.

این فعال سیاسی ، بازار بورس را به کازینو تشبیه و اظهار کرد: در روزهایی که هیچ تولیدی 
وجود ندارد و کارخانه ها با حداقل ظرفیت کار می کنند بالا بودن شاخص های بورس سئوال 
برانگیز است. معتقدم دولت با دادن آمارهای غیرواقعی همانطور که قبلا گفتم بیشتر می خواهد 
هزینه اداره خود را از جیب مردم تأمین کند. این مسئله پ این نوع تفکر ظالمانه وضع مردم را 
بدتر خواهد کرد. وی افزود: مردم خوب میدانند که اصل درآمد دولت از فروش نفت و مشتقات 
آن است و این را هم حاضرند قبول کنند که این محدودیت برای فروش نفت خام میتواند یک 
فرصت برای گسترش تولیدات داخلی باشد و ایثارگرانه حاضر هستند در این اوضاع وانفسا به 
هر شکل ممکن به دولت کمک کنند اما متاسفانه بخش مهمی از مسئولین در بخشهای دولتی 
و غیر دولتی تنها به فکر فریب دادن مردم و گرفتن و کاهش ســرمایه های آنان میباشــند فلذا 
چنانچه اوضاع با همین منوال ادامه پیدا کند تا آذرماه شاهد تغییر اساسی در بخشها و ساختار 
مدیریت اجرایی کشور خواهیم بود و این مسئله قطعا بر معادلات انتخابات ریاست جمهوری 

تأثیر بسزایی خواهد گذاشت .
دبیرکل جمعیت آبادگران جوان بیان کرد: معادلات سیاست داخلی و سیاست خارجی 
در نوسان هستند و معتقدم تا آذر ماه نمی توان درباره هیچ کدام از نامزدهای احتمالی انتخابات 
ریاســت جمهوری سال ۱۴۰۰ قضاوت روشنی داشت. چه می خواهد این فرد اصلاح طلب 
باشــد و چه اصولگرا. وی درباره شــانس محمد جواد ظریف در انتخابات ریاست جمهوری 
آینده گفت: برعکس ســال 9۲ گفتمان غالب در رقابت ســال ۱۴۰۰ پیش رو، اقتصادی است. 
در واقع مردم به کســی رأی می دهند راهکار عملی برای عبور کشــور از بحران اقتصادی ارائه 
دهد. با وضعیتی اسفباری که برای برجام پیش آمد، عملا چهره ظریف توسط دوستان ناباب او 
سوخت و نابود شد و مانند سنوات قبل باندهای متصل به قدرت و ثروت یک چهره موثر دیگر 
را هم نابود کردند پس خوب اس که واقع بین باشیم که جنس دغدغه مردم معیشتی است نه 

دیپلماسی و تنش زدایی در حوزه سیاست خارجی.
بیادی یادآور شد: محمدجواد ظریف گرچه در دولت نخست آقای روحانی نشان داد که 
می تواند در حوزه سیاســت خارجی برنامه های نظام را پیش ببرد و ســرباز خوبی برای جبهه 
دیپلماســی کشور باشــد اما او حتی برای تسهیل جذب سرمایه های خارجی نتوانست اقدام 

ملموسی توسط سفرای سفارشی منصوب شده انجام دهد.
این فعال سیاســی تأکید کرد: گرچه ظریف در دوران تحقق قرارداد برجام چالش های 
کلامی خوبی با رقیبان در صحنه سیاست خارجی از خود نشان داده و می تواند معادلات صحنه 
را به نفع خود رقم بزند اما از آنجا که گفتمان غالب بر انتخابات ۱۴۰۰ کاملا متفاوت با حوزه 
کاری اوست، مردم قطعا به سراغ یک نامزد توانا در حوزه اقتصادی خواهند رفت. به عبارت 

دیگر کاریزمای ظریف نمیتواند ناتوانایی او را در حوزه اقتصادی پوشش دهد.

حسن بیادی فعال سیاسی: 

اشرف بروجردی: 

سخنگوی شورای نگهبان:

نگفتیم در انتخابات ثبت نام نکنید ،
می گوییم ما را به زحمت نیندازید!

   اظهارات اخیر ســخنگوی شــورای نگهبان درباره توصیه به کاندیداهای رد صلاحیت شده مبنی بر ثبت نام نکردن در 
انتخابات، موضوعی بود که حواشی زیادی درپی داشت و بار دیگر شورا را در صدر اخبار قرار داد.

سرویس سیاسی- اشرف بروجردی 
گفت : در حالی این روز ها از شــانس بالای 
جریان اصولگرایی برای برنده شــدن در 
انتخابات حرف زده می شود که اصولگرایان 
تصویری توهم آمیز از جایگاه خودشــان 
دارند. اما مشــاهدات نشان می دهد جامعه 
اصولگرایــان را تامین کننده نیاز های خود 

نمی داند.
اصلاح طلبان در حالــی منتظر روز 
رأی گیــری برای انتخاب رئیس جمهوری 
دوره ســیزدهم هستند که نسبت به رقیب 
از ظرفیــت تبلیغی و پتانســیل حضور در 
فضای انتخاباتی محروم اند و به همین دلیل 
برای ورود به انتخابات ۱۴۰۰ دشواری های 
زیادی را پیش روی خود می بینند. اشــرف بروجردی، فعال سیاسی اصلاح طلب، در این باره 
اظهار داشــت: در حالی این روز ها از شــانس بالای جریان اصولگرایی برای برنده شــدن در 
انتخابات حرف زده می شود که اصولگرایان تصویری توهم آمیز از جایگاه خودشان دارند. در 
واقع آن ها فکر می کنند دست بالا را به معنای اثرگذاری دارند، اما مشاهدات نشان می دهد جامعه 
اصولگرایان را تامین کننده نیاز های خود در حوزه اقتصاد، سیاست خارجی یا فرهنگ نمی داند. 
دقیقاً به همین دلیل چهره های این طیف با کمترین رأی ممکن به مجلس یازدهم راه یافتند تا 
مشخص شود آن ها از سوی مردم اقبال چندانی برای حضور در عرصه تصمیم گیری ندارند؛ 

یعنی مشارکت بسیار پایین انتخابات مجلس نشانگر عدم اقبال مردم به اصولگرایان است.
رئیس کتابخانه ملی در ادامه گفت: البته اصولگرایان از ظرفیت و شرایط بسیار بهتری برای 
کُنش سیاسی انتخاباتی بهره مندند. به هر حال صداوسیما با فراموش کردن رسالت ملی اش کاملًا 
در خدمت اصولگرایان است. آن ها همچنین از تریبون های مختلف حاکمیتی برای تهدید کردن 
و طرح ادعاهایشــان بهره می برند. البته اثرگذاری هر جریانی را حمایت و پشتیبانی لایه های 
مختلف مردم نشان می دهد؛ اگر یک فردی در افکار عمومی مقبولیت داشته باشد، می توانیم 

بگوییم صلاحیت و شایستگی لازم را برای حضور در عرصه های مهم دارد.
بروجردی همچنین با اشاره به رابطه جریان اصلاحات با سرمایه اجتماعی توضیح داد: 
اصلاح طلب ها هشت سال در دوره دولت های نهم و دهم از عرصه اثرگذاری و فضای اجتماعی 
دور بودند و در ۲ دوره آقای روحانی هم تحت عنوان اصلاح طلبی ظهور چندانی نداشتند. اما 

همواره دیدگاه ها و رویکردهایشان را مطرح می کردند و از این پس هم خواهند کرد.
او ادامه داد: واقعیت این است که زمانی می توان فعالیت و اثرگذاری جریان ها را سنجید 
که شــرایط برای همه گروه ها یکسان باشد. اصلاح طلبان برخلاف اصولگرایان هیچ امکان و 
پتانســیلی برای عرضه تفکر و دیدگاه شــان در اختیار ندارند و به همین دلیل بخشی از مردم 
احســاس می کنند اصلاح طلبان اثرگذاریشان را از دســت داده اند. اشرف بروجردی در پایان 
گفت: با همه این تفاصیل نکته ای که عیان است و کسی نمی تواند انکارش کند چیزی جز این 

است که اصلاحات و اصلاح طلبی در جامعه حرف اول را می زند.

ایران آماده مذاکره 
رییس سازمان هواپیمایی در آستانه برگزاری دور بعدی مذاکرات با اوکراین که مهر 
ماه در شهر تهران برگزار می شود، گفت: ایران در خصوص مذاکره برای پرداخت غرامت 
کاملا آماده است. »تورج دهقانی زنگنه« در خصوص آخرین وضعیت مذاکرات ایران و 
اوکراین با هدف پرداخت غرامت به هواپیمای اوکراینی که دی ماه سال گذشته در نزدیکی 
فرودگاه امام ســقوط کرد، گفت: آقای بهاروند، معاون وزیر امور خارجه در راس هیاتی 
متشکل از نمایندگان بخش های مختلف جلساتی را با اوکراین برگزار کرده اند. وی ادامه 
داد: مذاکره در خصوص مســایل مربوط به ســانحه سقوط هواپیمای اوکراینی از جمله 
موضوع پرداخت غرامت در این مذاکرات کلید خورد؛ قرار اســت جلســه بعدی در مهر 
ماه در تهران برگزار شود. وی گفت: آنچه مسلم است اینکه ایران از مسوولیت این خطا 
را پذیرفته، بنابراین در خصوص مذاکره برای پرداخت غرامت کاملا آماده اســت. رییس 
سازمان هواپیمایی گفت: پرداخت غرامت مقدماتی دارد که در حوزه های فنی و حقوقی 

به نتیجه خواهد رسید و بر مبنای تفاهمی که صورت خواهد پدیرفت، انجام می شود.

وزیر نمی شوم
روزنامه ایران در ســوالات کوتاهی از وزیر نفت در باره اقدامات وزارتخانه اش در 

باره پارس جنوبی پرسیده است. این پرسش و پاسخها را می خوانید:
*آقای وزیر! مهمترین اقدامی که در این 7 سال در صنعت نفت انجام دادید، چه بود؟

یکی نیست. کارهای مهم زیادی انجام شد.
*کدام یک به نظر خودتان مهم تر بود؟

توسعه میدان مشترک پارس جنوبی و میادین مشترک غرب کارون و این اواخر نیز 
احداث خط لوله گوره-جاســک را در دســتور کار قرار دادیم که به نظرم اقدامات بسیار 

بزرگی است که انجام شد.
*پروژه ای یا طرحی داشتید که به وضوح روی زندگی مردم نیز اثر گذاشته باشد؟

بله. از همه مهم تر توسعه میدان مشترک پارس جنوبی بود. پارس جنوبی برای من 
خیلی مهم بود که به نتیجه برسد.

*اگر برگردیم به سال ۱39۲ آیا همین مسیر را طی می کنید؟
اگر برگردیم به آن سال دیگر وزیر نمی شوم.

*حالا فرض کنید که وزیر شده اید، بعد از آن چطور؟
می گویم، دیگر وزیر نمی شوم.

در مسیر خانه ملت
معصومه ابتکار،  معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری گفت: ما از ابتدای 
دولت دوازدهم شــورای فکری حقوقی در معاونت تاسیس کردیم که از حضور وکلای 
آشــنا به مشکلات مردم بهره بردیم. ۱۰ لایحه در حوزه مشکلات زنان و خانواده، شکل 
گرفته است. سند پشتیبان برای این لوایح تولید شده است و محورهایی نظیر سخت شدن 
شــرایط طلاق برای مردان، ممنوعیت ازدواج زیر ۱3 ســال، برابری دینی زنان و مردان را 
در بر دارد. در این راستا تفاوت دیدگاه هایی میان صاحب نظران وجود دارد؛ لذا نشست 
هایی فقهی حقوقی در قم برپا و مشخصا ۸ نشست با همکاری دانشگاه مفید قم برگزار 
شد. مفاد قانونی قتل فرزند توسط پدر در شرف بررسی های حقوقی است. در این راستا 
خلأ های قانونی وجود دارد؛ لذا لایحه ای را پیشــنهاد دادیم که برای دریافت نظر به قوه 

قضاییه ارجاع داده شده است.

تاج پاسخگو باشد
طاهری، بازرس کل امور ورزش سازمان بازرسی گفت: پرداخت مالیات بر درآمد 
در همه جای دنیا بر عهده اشخاص است. وقتی فدراسیون تعهد کرده مالیات این قرارداد 
را بپردازد، باید این مبلغ را از اصل قرارداد کسر می کرد. تاج شخصا با ویلموتس قرارداد 

امضا کرده و اکنون باید پاسخگوی عملکرد خود باشد.

مقصر پیدا شد
علی رغم اختصاص ارز به واردات نهاده های دامی، اما قیمت ذرت و کنجاله سویا به 
سبب ناکارآمدی سامانه بازارگاه نرح مرغ و گوشت قرمز را هم افزایش می دهد.بررسی ها 
نشان می دهد که قیمت کنجاله سویا به مرز ۱۰ هزار تومان و ذرت 3 هزار تومان رسیده که 
با نرخ مصوب خود اختلاف چندبرابری دارد که اگر مسئولان تدابیری برای رفع این بحران 
نیندیشند، با استمرار این روند بسیاری از تولیدکنندگان از چرخه تولید خارج می شوند 

که در آن صورت چاره ای جز تامین نیاز کشور همانند گذشته از طریق واردات نیست.

نمي توانیم بفروشیم 
محمد باقر نوبخت رییس سازمان برنامه و بودجه در یک مصاحبه تلویزیونی گفت 
اگر قبلا »نفت در برابر غذا« را به عنوان یک مجازات سنگین برای ایران پذیرفته بودند اما 
در شرایط کنونی نه تنها نفت را در ازای غذا که حتی در ازای دارو هم نمی توانیم بفروشیم.

مرده است
موسوی لارگانی، عضو هیات رئیسه مجلس در یک رشته توییت نوشت: در مجلس 
رفتار طرفهای برجام را نه در گفتار بلکه در عمل تحت رصد دقیق قرار داده و در صورت 
تداوم خصومت و محروم کردن کشورمان از حقوق خود نه تنها از برجام که طرح خروج 
از انپیتی هم پیگیری خواهد شد. این هشداری به آمریکا و اروپاست. قدرت ایران را دست 
کم نگیرید. در حال حاضر ماده ۱۰ انپیتی درباره ایران مصداق پیدا کرده و می توانیم از آن 
خارج شــویم.بر اساس ماده ۱۰، هر دولتی باید حق داشته باشد در اجرای حاکمیت ملی 
خود در صورتی که احســاس کند موارد فوق العاده ای در رابطه با ان پی تی منافع حیاتی 
کشورش را به مخاطره انداخته است، از پیمان خارج شود.در طول تاریخ روابط بین الملل 
سابقه نداشته کشوری خواستار اجرای توافقنامه ای شود که عضو آن نیست.آمریکای قلدر 
با فروپاشاندن قواعد نظام جهانی و سازمان ملل هر روز خود را بی اعتبارتر از دیروز می 
کند. برجام همین الان هم مرده است و سیاه بازی اروپا و آمریکا در ایران خریداری ندارد.

اشرافی شدند 
»سلیمی« عضو هیئت رئیسه مجلس گفت :اگر واردات غیر ضروری مانند خوراک 
سگ،  شامپو گربه و غیره مدیریت شود حتما تراز بازرگانی کشور مثبت خواهد شد.فقط 
واردات لوازم آرایشی از مبادی رسمی سالیانه بیش از یک میلیارد دلار ارز مصرف میکند، 
قاچاق بیش از ۱۵ میلیارد دلاری اگر مدیریت شود و نیز اراده و همت جایگزین چشم به 
دست بیگانگان شود، قطعا در این راستا شاهد تحول خواهیم بود .اگر مسئولان و مدیران 
روحیه اشرافی خود را کنار بگذارند، می توان کشور را بدون نفت مدیریت کرد. مسئولان 

اگر اشرافی شدند باید فاتحه اقتصاد بدون نفت را خواند.

بررسی می شود
نایب رئیس کمیســیون اصل 9۰ مجلس گفت: شــکایتی از طرف آقای راستینه و 
تعدادی دیگر از نمایندگان درباره قرارداد ویلموتس به کمیسیون اصل 9۰ واصل شده و 
ما بعد از ظهر دوشنبه این هفته به منظور بررسی این موضوع در کمیسیون با حضور وزیر 
ورزش و مســئولان فدراسیون فوتبال جلسه ای برگزار خواهیم کرد. در این جلسه قرار 
است گزارشی درباره وضعیت پرونده قرارداد ویلموتس توسط مسئولان ذی ربط ارائه و 
نمایندگان شاکی سوالات خود را مطرح کنند. اگر تخلف واقع شده در این پرونده در حد 
جرم باشد آن را به قوه قضاییه ارجاع می دهیم، اما اگر چنین نباشد گزارش آن را در اختیار 
فضای عمومی قرار خواهد گرفت و حسب موضوع درباره نحوه برخورد تصمیم گیری 

خواهد شد

گوشه نشینی نخبگان
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی با هشدار نسبت به تبعات گوشه نشین شدن 
نخبگان در کشــور تاکید کرد:متاســفانه در کشور ما نخبگان در جایگاه اصلی خود قرار 
ندارند و نشست هایی که مسئولان با نخبگان دانشگاهی برگزار می کنند بعضا تشریفاتی 
و برای رفع تکلیف است و اینگونه برخورد با نخبگان باعث سرخوردگی و بی انگیزگی 
آنها می شــود و در جامعه ای که نخبگان آن بی انگیزه و گوشــه نشین شوند جامعه رو به 

رشدی نخواهد بود. 


